

## Bestyrelsesmøde d. 27. august 2008

Deltagere: Leif El, Kristian, Torben C, Bjarne, Stig, René, Per, Ewald, Ask og Sofie

Referent: Ask/Sofie

### 1. Godkendelse af referat:

Per nævnte at der ikke var skrevet deltager liste ind fra sidste møde. Han spørger også til, hvad der bliver af uddannelsen til sociale managere for bisiddere. Ask forklarer, at de penge, der skal søges til uddannelsen først kan søges til efteråret. Så enten skal vi kigge på SANDs kursusbudget, ellers er der den mulighed, at vi får to mand med på et kursus Sandy holder for SUS. Stig er ved at lave en undersøgelse internt blandt bisidderne for at afdække hvor meget brug der er for deres kompetencer. Det nærmer sig de 40 bisidninger. Nu er bisidderne også kommet på hjemmesiden, så måske kommer der mere run på nu. Ewald har lavet en liste over bisiddere til personalet på boformerne i Århus-området – den var de glade for. Stig opfordrer til at der sendes et brev rundt til boformerne om at SAND tilbyder bisidninger – enten med en liste over bisiddere eller med at opfordring til at gå ind på vores hjemmeside. Referatet godkendes.

### 2. Frivillignetværk under Center for Frivilligt Socialt Arbejde:

Vi har tidligere haft et par folk siddende i frivillignetværket. Arbejdet har været gået lidt i stå fra centrets side, men nu skal man i gang igen. Netværket har lavet to kurser; "Jura for frivillige i forhold til bisiddere og vejlederrollen". Det er en temadag i uge 43 i Kbh. og Vejle. Derudover er der kurset "Roller som Støtte og kontaktperson" i uge 48 – alternativt 49 – i Kbh. og Vejle. Kristian sidder allerede i netværket og Per træder også ind arbejdsgruppen. Centret laver i bund og grund det at de støtter frivilligt soc. arbejde. De laver kurser og de hjælper med at udvikle kurser. Tjek deres udbud på [www.frivillighed.dk](http://www.frivillighed.dk) Kurserne er meget populære og er ofte overtegnede når de kommer deres hjemmeside. Vi har tidligere forspurgt om SAND kunne få særbehandling i dén sammenhæng, men det kan vi ikke. De laver også netværksarbejde og de skal bl.a. kigge på brugerorganisationerne. Ask giver besked om at Per indtræder i arbejdsgruppen sammen med Kristian.

### 3. Bestyrelsesseminar i Finland:

Det var et godt seminar. Smukke omgivelser og søde mennesker.

#### 3. a. Kommunikation:

Sofie har skrevet et oplæg til vores kommunikation. Det gælder både den interne mellem sekretariatet og udvalgene og udvalgene imellem. Det er vigtigt, at vi bruger hinanden på tværs i foreningen.

Stig foreslår, at vi laver et internt drev, hvor vi lægger referater, principbeslutninger osv. som kun er for indviede øjne.

Sofie supplerer med, at hun kan sende informationer om hvad der er lagt ud på hjemmesiden med presseklippet ud.

Undersiderne skal sprælle lidt mere. Derfor skal udvalgene sende mere stof ind til hende. Det kan være alt fra referater, til information om møder, til arrangementer. I definerer hvad der er vigtigt.

Blog: Der skal blogges. Det skal udnyttes, at vi har mulighed for at igangsætte nogle debatter.

Bloggen kan både bruges til at føre dagbog og den kan bruges til debat.

Det viser, at der er mennesker bag hjemmesiden og at der sker noget. Det er der bred enighed om.

I Århus har man lavet en blog, som er meget 'sød', siges det. De bruger den nærmest som dagbog.

Vi diskuterer hvor meget censur der skal være på. Vi er enige om, at vi vil forsøge at igangsætte diskussionerne. Hvis diskussionerne løber af sporet og debatten bliver usaglig, lukker Sofie den stille og roligt ned. Kristian starter debatten.

### **SANDsigeren**

Sofie foreslår, at vi laver en lille rubrik, hvor man kort beskriver, hvad der er sket siden sidt. Lidt a la avisernes 'sket i ugen'.

Der lægges også op til at handlinger, der virker, mangfoldiggøres. Det skal være inspiration til andre.

Kristian mener, at der er mange boformer, der ikke uddeler SANDsigeren, men bare ligger dem halvt skjult. Vi diskuterer hvordan denne omdeling kan blive bedre. Når vi kommer rundt skal vi være bedre til at foreslå bedre metoder til at mangfoldiggøre vores blad.

Stig foreslår at vi laver en opslagstavle, som vi kan hænge op på boformerne og selv hænge information op, herunder SANDsigeren. Vi diskuterer om beboerne overhovedet læser det der hænges op. Konklusionen er vist, at det gælder om at hænge den strategisk rigtigt. Torben C. foreslår, at vi laver nogle streamers.

### **Ekstern kommunikation**

Til den del af omverdenen, der ikke er hjemløse.

Her er det vigtigt at påpege det vi er gode til, og det vi kan. Vi er hjemløse, vi har alle sammen været der. Det er ikke naturligt for alle, at der findes en organisation som vores. Det skal forklares og fremhæves.

Per foreslår, at vi laver en arbejdsgruppe, der skal arbejde med at gøre os kendte af hr. og fru. Danmark. Det kan være noget med at tage rundt i DK. Målet er at vi ændrer deres grundholdninger.

Det skaber en diskussion om hvor få det i virkeligheden kender SAND. Her er det vigtigt at skille målgrupperne ad. Politikkerne og embedsmænd, og tilbud til hjemløse, skal angribes på en måde, mens den 'almene' befolkning skal angribes fra en anden vinkel.

Endvidere skal tilbuddene til hjemløse (og socialkontorerne) skal vide at SAND kan løfte en række opgaver. Her tænkes specifikt på bisidderne.

Torben foreslår, at vi tager en by ad gangen og reklamerer for SAND ved at fortælle om hvad SAND er, og uddele SANDsigeren til dem. Man kan også sende SANDsigeren til Socialudvalgsformænd og andre folk, der kan synes relevante at præparere.

Leif synes det er en god idé at nedsætte en arbejdsgruppe og vil også gerne være med.

Sofie vil gerne have at vi præsenterer nogle konkrete historier. Det kan folk forholde sig til. Det er straks sværere, at give paragraffer mening.

Der er også forslag om, at vi i højere grad involverer os i SSP arbejdet, holder foredrag på skoler osv.

Vi nedsætter en arbejdsgruppe til at tage sig af disse punkter. Her og nu melder Per, Leif, Ewald sig. Per Ernstensen, Jan Lauritzen (og evt. Leif Jensen) og Kim Brohus skal spørges. Sofie hopper også med i gruppen. Hun kan være med til at få arbejdsgruppens ønsker koordineret med sekretariatet og resten af SANDs arbejde. Per og Leif er tovholdere på gruppen.

### **SANDsigeren**

Fantastisk at læse de sidste 12 numre, siger Sofie. Men hun synes vi skal skærpe tonen og give indtryk af at vi er brugernes vagthund. Vi kunne også i højere grad, sende det rundt til fagblade og aviser og huske dem på, at vi har den eller den holdning, og at det er os, der skal spørges på hjemløseområdet.

Stig bringer de Radikales udspil omkring bygningen af 1500 boliger til hjemløse op. Han mener, at SAND skal være hurtigere på aftrækkeren. Udfordringen er at vinkle historien, så den bliver interessant. Det gør den ikke ved at hilse initiativet velkomment – for selvfølgelig gør vi det. Det er selvfølgelig skønt at de Radikale vil brygge flere skæve boliger. Problemet er bare at ingen vil bo ved siden af os – dét kunne være vinklen på en evt. historie.

Sofie vil hjælpe i alle henseender. Både med at forfine historierne, og med at skrive historierne.

### **Brug lokale medier**

Det lokale stof er godt stof. Derfor skal lokale historier dyrkes. Leif har været god til at skabe en god kontakt. I de lokale aviser, står der navnet på den redaktør eller journalist, der har ansvaret for det sociale område. Find dem, opsøg dem og dyrk dem.

### **Sekretøsen**

Ask har lavet et skriv fra de sidste 3 uger, der skal fortælle hvad det er vi har lavet i sekretariatet. Leif kommenterer ved at sige, at vi alle sammen burde skrive noget i den retning. Det kan være at vi ligefrem kan igangsætte en tradition med at informere hinanden.

**3. b Procedure for arbejdsgruppernes virke:** Ask taler for at udnævne dobbelt tovholdere i arbejdsgrupperne, så man kan holde hinanden lidt i ørene. I Finland blev det også nævnt at sekretariatet skulle holde arbejdsgrupperne lidt mere i ørene, fx ved at holde øje med at der blev sendt referater rundt til bestyrelsen og tovholderne fra de øvrige arbejdsgrupper. Det er en god idé at få referaterne på hjemmesiden, så andre end udvalgsmedlemmerne ved hvad der foregår i de forskellige arbejdsgrupper. Skal det være sekretariatets opgave at sende referaterne ud? Ask foreslår, at det er sekretariatet, der sender det ud efter at have modtaget referatet fra de respektive tovholdere. Ask skriver proceduren ned og sekretariatet mangfoldiggør. Sofie ligger alle referater på hjemmesiden.

Leif vil gerne have Per med i udviklingsrådsgruppen. Per modtager hvervet.

Der er fejl på lister over medlemmer af arbejdsgrupper. Arbejdet er i fuld gang – og listen rundsendes når den er klar.

**3.c Afholdelse af en årligt tilbagevendende begivenhed:** Det kunne være dejligt med en årligt tilbagevendende begivenhed – al a det sportsarrangement. vi havde på St. Dannesbo for nogle år siden. Det skal ikke have politisk sigte, mere være en fest. Det bliver foreslået at lave noget med Skovvang – de har gode rammer til et større arrangement. Der er også andre gode stede rundt omkring i landet, fx Svenstrupgård. Det bliver foreslået at inddrage idrætshøjskoler eller lignende. Dermed kunne man også vise omverdenen, at hjemløse kan også dyrke sport. LVS' Værestedsidræt er også en oplagt samarbejdspartner. De har konsulenter, frivillige og kan lave turneringsplaner mv. SAND har på sin side kontakterne til boformer, lokale kræfter etc. Vi kan tage ansvaret, søsætte det, tage os af økonomi. Planlægningen af en 'event' lægges over til SANDs kursusudvalg. Alle med gode idéer sender dem til Ask, der tager dem med til kursusgruppens næste møde. Man kunne fx få en boform til at sponsorere maden.

#### **4. SANDs økonomiske og arbejdsmæssige støtte til FEANTSA konference 2009 i Danmark:**

Nu er der kommet økonomi på bordet i forbindelse med konferencen og bestyrelsen skal tage stilling til SAND engagement – ikke mindst på det økonomiske plan.

Ask fortæller om konferencens struktur: Den består af en info-dag, en konferencedag m. oplæg og workshop og en dag til generalforsamling. Der er lagt op til, at der skal flere brugere med til konferencen end før. Man kunne forestille sig at hvert land skal komme med en video, et skuespil etc. i modsætning til tidligere år, hvor det har været rapporter, der belyste aspekter af hjemløshed i de respektive lande. Fokus er lidt anderledes, da det i år er brugerinddragelse, der fokuseres på. Vi har forpligtet os til at lægge navn til. Vi skal bl.a. søge midler. Og så skal vi stille med en underskudsgaranti. Kofods Skole og SBH har trukket sig lidt, så det er UDENFOR og SAND, der primært trækker læsset. Ask har aftalt med UDENFOR at de leverer arbejdskraften, men vi skal nok spytte i kassen økonomisk. Det er FEANTSA der skal finansiere det, men det er vigtigt for Ask at han har et vist tilsagn om økonomi fra bestyrelsen. Det er slet ikke sikkert det kommer til at koste os noget.

Under selve konferencen kan vi også bidrage med frivillig arbejdskraft. Der er også andre organisationer, der kunne være interesserede – fx Korshæren kunne give en gang aftensmad eller en frokost. Der er også andre interessenter der kan komme i spil, fx Rådhuset.

Næste år har vi internationalt år – så det ville også være en fjer i hatten at sige at vi har haft sådan et arrangement.

Der sidder 6 – 8 personer i FEANTSA's arbejdsgrupper.

Hvordan skal Internationalt Udvalg involveres i dette? Der vil blive en del møder i planlægningsfasen.

Deltagelse i konferencen vil promovere SAND i hele Europa på hjemløseområdet. Endvidere vil det give god pr i Danmark. Der vil komme brugere, NGO'ere og politikere på området.

Vi vedtager at afsætte 75.000 til konferencen. 25.000 i år, 50.000 til næste år.

## 5. Pilotprojekt i Århus:

SAND skal søge om penge og igangsætte et projekt under SAND Århus. I løbet af næste uge er den endelige projektbeskrivelse klar og så får vi mere at vide.

Det bliver problematiseret at sekretariatet skal søge til et udvalg – hvis sekretariatet skal søge, skal det være til alle udvalg. SAND har aldrig før søgt på vegne af et udvalg. Vælger vi at gøre det her, bruger vi det ene skud i bøssen vi har for at søge PUF. Det kan vi også sagtens gøre, men SAND plejer at søge til egne projekter og udvalgene søger deres penge. Den måde det er skitseret på, er som et pilotprojekt forankret i Århus. Måske det på sigt kan/skal bredes ud over hele landet. Det er et problem at bestyrelsen ikke ved hvad projektet er, det gør det meget svært at beslutte noget her og nu.

Vi tager punktet på næste bestyrelsesmøde.

Ask ser en udvikling hen i mod at udvalgene i stigende grad bede sekretariatet om at søge penge. På et tidspunkt skal bestyrelsen forholde sig til denne problematik. Det skal afstemmes på en eller anden måde, fx at de lokale søger §18. Hvis SAND Nord fx søger til driften, skal SAND ikke søge til driften af SAND Nord.

Når Ole er færdig med Next Stop Job skal han rundt og besøge udvalgene, og skal i den forbindelse kigge på økonomien og hvordan det er mest hensigtsmæssigt at finansiere arbejdet.

## 6. TAGO vil gerne have en repræsentant fra SAND til følgegruppe.:

Der er en række organisationer der driver væresteder, der skal lave en følgegruppe med henblik på værestedene. Ask prøver at høre Jørn eller Per fra Kbh. om de er interesserede. Vil de ikke, spiller Ask bolden videre til Lilian fra SVID.

## 7. Styregruppen for Brugernes BaZar:

Ask har været til evalueringssmøde omkring Brugernes BaZar. God mad, gode samlede telte, god stemning, høring blev lidt for præget af påvirkede. Man var stort set enige om at det var den bedste BaZar hidtil.

Næste år bliver basaren i Odense, men det bliver med ny projektleder. Datoen er d. 13. eller d. 20.6.

Man har talt om at tematisere så forskellige organisationer gav deres bud på fx "hvad er en god boform??"

Ask melder sig og spørger Pia om hun har lyst til at være med. Ellers finder han en anden 'frivillig'.

## 8. 'Fremmede' mennesker i SANDs bestyrelse:

Kan man komme med i SAND hvis man ikke er nuværende eller tidligere hjemløs? Vi har et sæt vedtægter, der gør det ret klart. Man kan måske godt samarbejde i de lokale udvalg, men uden stemmeret. Men der står også i vedtægterne at bestyrelsen kan ansætte eksterne konsulenter. Det handler ikke om at vi er for gode til at modtage hjælp.

Carsten Sørensen er i aktivering i SAND Hovedstaden. Han vil gerne i løntilskudsjob. Folk er umiddelbart positive, det skal bare ikke koste SAND noget. Ask bliver bedt om at finde ud af alle teknikaliteterne bag løntilskudsjob og så kommer punktet på ved næste bestyrelsesmøde. Der er også hele den menneskelige dimension og signalet i at tilbyde meningsfuld aktivering til vores egne.

## 9. Evt.

Kristian mangler et udvalg og derfor heller ingen penge. Til gengæld har han en del bisidninger mv, men hvem skal betale kilometerpenge etc.? Er det sekretariatet eller? Nu ligger bisidderne på hjemmesiden og der kommer kun mere i fremtiden – så vi bliver nødt til at forholde os til hvad vi gør med godtgørelser etc.

Mht. Kristians udgifter må de være at betragte som de indledende øvelser til etablering af et SAND Udvalg. Derfor afholder sekretariatet dem.

Vi diskuterer hvor meget bisidderne skal bevæge sig rundt i landet. Det kan være svært altid at bruge de lokale, nogle har viden om bestemte ting, i andre sager handler det om tillid. Kunne man fx forestille sig at man kun virkede inden for sin egen region? Stig vil forhøre sig inde på bisiddergruppen på Groupcare for at høre hvor meget folk rent faktisk kører rundt.

Hvad med at søge midler specifikt til at drive den efterhånden blomstrende bisiddervirksomhed for?

Ask vil gerne lave en bilagsskrivelse, hvor der står man har været bisidder, hvor 3. parten (fx kommunen) sætter et stempel. Derudover mangler Kristian en fuldmagt til klienten. Der kan bl.a. hentes en på SANDs hjemmeside. Den finder Stig og sender den til Sofie, der ligger den på vores egen hjemmeside.

Der er konference i Center for frivilligt Socialt arbejde om uddannelsespuljen for frivilligt socialt arbejde. Dette er relevant for kursusgruppen. Ask inviterer dem.

Ewald vil gerne have et lamineret kort med billede på, hvor der står SANDs bestyrelse. Dette kan vi lave hos HF. Vi ordner det og tager billeder d. 30. i forbindelse med mødet.

**Næste møde er tirsdag d. 30. 9. kl. 11.00 i Hjemløsehuset, København.**

